

Brussels, June 1967
P-24/67

INFORMATION MEMO

THE INTERNATIONAL CONFERENCE AT PONT-A-MOUSSON ON THE ECONOMIC ASPECTS OF FREEDOM OF ESTABLISHMENT AND FREEDOM TO SUPPLY SERVICES

At a time when Community producers are preparing for the 1 July 1968 deadline, it was fitting to draw attention to one of the fundamental freedoms which, under the terms of the Rome Treaty, constitute an essential complement to the movement of goods within the Common Market: freedom of establishment for the self-employed (i.e. other than paid workers) and for companies, and freedom to supply services.

The somewhat complex legal and economic aspects of this problem were examined in detail at an important symposium at Pont-à-Mousson on 9 and 10 June 1967.

The symposium, organized under the auspices of the Faculty of Law and Economics at Nancy, in collaboration with the EEC Commission, was attended by 200 people from all the Community states and a number of other European countries: university lecturers, civil servants and officials of various European institutions, leaders of business and professional groups and independent experts.

Its primary aim was to inform those interested in freedom of establishment on progress in this field (17 directives are already in force), of the obstacles met with and of the action remaining to be taken by the end of 1969. This was the subject of the introductory report by M. Alain Prate, Director General of the Internal Market in the EEC.

The members then endeavoured to situate the problems of right of establishment and freedom to supply services in the context of the Community's general economic policy, in particular its industrial policy. This was done in the light of basic reports presented by M. Jacques Houssiaux, Professor in the Nancy Law Faculty (the mobility of enterprises and the theoretical aspects of industrial penetration) M. Siro Lombardini, Professor in the Faculty of Law at Turin (industrial establishment policy) and Doctor Jurgen Kraft, Attaché at the Institute of Economic Research in Munich (the practical problems of industrial establishment).

The dialogue between economists and lawyers, under the chairmanship of Professor Coldman, of the Paris Law Faculty and Doctor H. Bruns, Director in charge of right of establishment matters in the EEC Commission, brought out the links which exist between the implementation of the right of establishment and regional and sector policies.

Problems peculiar to the distributive trades (Professor Paul Deneffe, Louvain), the liberal professions (M. Roger Millot, Paris), insurance (Professor Dr. Paul Braess, Cologne) were studied in special groups, each of fifty to sixty members.

After the presentation of synoptic reports by the various lecturers, M. Guido Colonna di Paliano, a member of the EEC Commission, drew the general conclusions of the symposium at the closing session under the chairmanship of Rector Imbs. He stressed the importance the Commission attached to it and endorsed the recommendation of M. Bentz, Dean of the Faculty of Law and Economics in Nancy, that other meetings should be held to pursue in greater detail the studies undertaken in the two days. The right of establishment was in fact a fundamental component in the Community edifice in that it represented the gradual creation of a European economic citizenship.

Bruxelles, juin 1967
P-24/67

NOTE D'INFORMATION

LA CONFERENCE INTERNATIONALE DE PONT-A-MOUSSON SUR LES ASPECTS
ECONOMIQUES DE LA LIBERTE D'ETABLISSEMENT ET DE PRESTATION DE SERVICE

Au moment où les producteurs de la Communauté se préparent à l'échéance du 1er juillet 1968, il était opportun d'attirer l'attention sur l'une des libertés fondamentales qui, aux termes du Traité de Rome, constituent le complément indispensable de la circulation des marchandises, à l'intérieur du Marché Commun : la liberté d'établissement pour les personnes indépendantes (autres que les travailleurs salariés) et pour les sociétés, ainsi que la libre prestation des services.

Les aspects juridiques et économiques de ce problème assez complexe ont été examinés de manière approfondie au cours d'un important colloque, qui s'est tenu à Pont-à-Mousson les 9 et 10 juin 1967.

Organisé sous l'égide de la Faculté de Droit et des Sciences économiques de Nancy, en coopération avec la Commission de la Communauté Economique Européenne, ce colloque a réuni environ 200 participants de tous les Etats de la Communauté et de plusieurs autres pays européens : universitaires, fonctionnaires nationaux et des diverses institutions européennes, dirigeants professionnels et experts indépendants.

Il avait d'abord pour but d'informer les intéressés sur l'état de réalisation de la liberté d'établissement (17 directives sont d'ores et déjà en application), sur les obstacles auxquels elle se heurte et sur les étapes qui restent à franchir d'ici la fin de 1969. Ce fut l'objet du rapport introductif de M. Alain Prate, directeur général du Marché intérieur à la C.E.E.

L'on s'est ensuite efforcé, à partir des rapports fondamentaux présentés par M. Jacques Houssiaux, professeur à la Faculté de Droit de Nancy (La mobilité des entreprises et les aspects théoriques de la pénétration industrielle), M. Siro Lombardini, Professeur à la Faculté de Droit de Turin (La politique des implantations industrielles) et le Dr. Jurgen Kraft, attaché à l'Institut de Recherches économiques de Munich (Les problèmes pratiques de l'implantation industrielle), de replacer les problèmes du droit d'établissement et de la libre prestation des services dans le contexte de la politique économique générale, en particulier de la politique industrielle de la Communauté.

Le dialogue organisé entre les économistes et les juristes, sous la présidence du Professeur Coldman, de la Faculté de Droit de Paris et du Dr. H. Bruns, directeur chargé du droit d'établissement à la Commission du Marché Commun, a fait apparaître, notamment, les liens qui existent entre la mise en oeuvre du droit d'établissement et les politiques régionale et sectorielle.

Les problèmes particuliers à la distribution (Prof. Paul Deneffe, Louvain), aux professions libérales (M. Roger Millot, Paris) aux assurances

(Prof. Dr. Paul Braess, Cologne), ont été étudiés dans le cadre de commissions spécialisées, dont chacune a rassemblé de cinquante à soixante participants.

Après la présentation des rapports de synthèse par les différents conférenciers, M. Guido Colonna di Paliano, membre de la Commission de la Communauté, a dégagé, au cours de la séance de clôture présidée par M. le Recteur Imbs, les conclusions générales du colloque. Il en a souligné l'importance aux yeux de la Commission et approuvé le vœu formulé par M. Bentz, Doyen de la Faculté de Droit et des Sciences économiques de Nancy, pour que d'autres réunions permettent de poursuivre et d'approfondir les études entreprises au cours de ces deux journées. Le droit d'établissement constitue en effet un élément fondamental de la construction communautaire en ce sens qu'il signifie la création progressive d'une citoyenneté économique européenne.